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 الأطروحة أو الرسالة عنوان

 ,جنوب العراقالمعزوله من الحليب الخام والاجبان في البصرة ذات السميه المعويه و   Yersinia enterocoliticaجرثومة  الجزيئي ل التشخيص
 

الاطروحة او الرسالة ملخص  

ةالخلاصــــ   

كل من)جبن اجبان   50عينه 150كل من حليب بقر و جاموس و غنم ( و  50عينه حليب ) 150تضمنت العينات  2018الى شهر شباط  2017عينه من الاسواق في محافظة البصرة من شهر تشرين الاول  300تم جمع 

 Yersiniaوسط  الونشطي  وعتعطت بطالو دي  علطى وسط  انوقطاري للليرسطينا نقلت هذه العينات الى وسط  تريبوطون سطويابرو  و فوسطبيت ببطر سطنين لونشطي  الببويريطا بشطبل عطاا  وتنشطيدها بالوبريطت ايضطا .   طذت م طحه مطنبقر و جاموس و غنم (. 

selective agar  الاضهر الونشي  بوس  تريبوون سويابرو  ن ب عاليه من عزلاتY.enterocolitica  . ( , 12عزلات من حليب  الغطنم ) 6%( و 22عزله من حليب الجاموس ) 11%( , 24عزله من حليب البقر كانت الن به )  12المووقعه%

سططبيت ببططر سططنين انوقاريططه افضططل للببويريططا وتلططل عططن طريطط  تقليططل اعططتاا عططزلات المووقططع انهططا %( . فططي المقابططل كططان  الونشططي  بالبو12عططزلات مططن جططبن الغططنم ) 8%( و 20عططزلات مططن جططبن الجططاموس ) 10%( , 22عزلططه مططن جططبن  البقططر ) 11

Y.enterocolitica عطزلات  7%( و 20جطبن الجطاموس )عطزلات مطن  9%(, 22عزلات من جطبن البقطر ) 8%( , 2%( , عزله واحته من حليب الغنم )8عزلات من حليب الجاموس ) 4%( , 14عزلات من حليب البقر ) 7. والنوارج تشير ان هنالل

اجر  عليهطا ا وبطاتات بايوكيمياريطة مثطل ا وبطات البوليطز , ا وبطات الاوك طتيز, ا وبطات الحركطة , وا وبطات  ( bulls eye appearance)%( . لقت كانت الم وعمرات المووقعة تنمو على الوس  الانوقاري وتمولل مظهر شبيه بعين الثوت16من جبن الغنم )

% . واضطهرت نوطارج  4% يوبعهطا حليطب الغطنم بن طبه 8بن طبه     Y.entercoliticaاضهرت نوارج الحليب ان البقر والجاموس ملو  بجرثومة   .   Y .entercoliticaر ايرون اكات, وا وبات انتول واضهرت هذه الا وباتات  نوارج مودابقة ل كليبلي

%  علطى الوطوالي والغطنم 7% و 8% اضهرت نويجة عينات الحيوانات ان البقر والجطاموس ملوثطة بالببوريطا بن طبه 4بن به  Y.enterocolitica% . جبن الغنم ملو   بجرثومة 6% و 8الببوريا بن به  عينات الجبن ان البقر واجاموس انها  ملوثه  بهذه

اقراص  مضااات حيويه .وكانطت  اكثطر 10% . فحصت الح اسيه التواريه  مس عشرة عزله من م ولف المصاات بأسو تام 6.33ر والجاموس( كانت بن به %. كانت  الن بة البلية لعزل هذه الببوريا من جميع الحيوانات )الغنم والبق 4مصاب بن به 

% لبططل منهططا .  كانططت اقططل ح اسططيه وجططتت باتجططاه  93.3ك ططين والبلوتومبيليبططول % لبططل منهططا يوبعهططا ال ايبروفلو100ح اسططيه اواريططة كانططت للمضططاا الحيططو  ال وريبووماي ططين والاعيثروماي ططين و الجينواماي ططين  وكانططت الن ططبه 

( علطى ان كطل العطزلات  تحمطل الجطين وكانطت PCR) اشاتت النوطارج ال 16s rDNAلبل العزلات بواسدة اسو تام   PCR)% . لقت تم ا وبات تباعل سل لة البولميريز )33.3% يوبعها البلوك لين 6.66فايبوماي ين 

% مطع عطزلات موفطوفة فطي  بنطل الجينطات .  وتطم عمطل محطاتات توطابع 100( اضطهرت هطذه العطزلات تشطابه   (DNA sequnace. ا ويرت ثن   عزلات  عشوارياً لغرض فحص توابع القواعت  انطا 1500bp بحجم
واضهرت النوارج بوجوا تغير واحت في نوارج القواعت في موقع   ,JX424036.1    JX855135.1الجيني تحت الرقمين( مع توابع عزلوين في البنل  (DB30,DB34,DB37القواعت النوروجنينه لهذه العزلات الثن  

لجينطات الضطراوه للجرثومطة تحوطو    PCRين .  واظهرت نويجة ال كذلل تم تسم الشجرة الودوتية للعزلات المحلية لليرسينا القولنيه مع عزلات م جله سابقاً وكانت عزلاتنا اقرب الى عزلات م جله في الص0764

                      yadA% و ال  5.2( كانطت سطنله واحطته بن طبه ail% بالمقابطل جطين )100بن طبه  invتمولطل جطين ال  Y.enterocolitica( . كطل سطنلات الجرثومطه  (ail( و  (yadA( جين الا وراق , جيني الالوصاقinvعلى  )
 YstA%لجين 21و  YstA% لجين 0انويروتوك ين فبانت ن به تواجتاها  %. اما جينات 26.3بن به  

College: Colleg of Veterinar                                                                Name of Student: duaa Merdan KHalad 

Dep.:Microbiology                                                                                  Name of Supervisor: basil A. abaas 

Certificatte: master                                                                                  Specialization: Microbiology 

Tital of Thesis 

Abstract of Thesis 

 

  

Molecular Identification of Enterotoxogenic Yersinia enterocolitica Isolated from Raw Milk and Cheese in Basrah, South of  Iraq 

 

 

Summary 

Three hundred samples were collected from several markets in Basrah province between  October 2017 to February 2018. Sample included  one hundred fifty milk 

sample  50  from  each  cow , buffalo and  sheep and 150  total cheese sample 50 from each  cow , buffalo and sheep. The sample transferred to TSB (Tryptone soya 

broth) and PBS( Phosphate buffer saline) for enrichment and cooled enrichment respectively.  A loopful of culture was streaked on Yersinia Selective agar (YSA) 
plates.   TSB enrichment showed high percentage of suspected Yersinia isolation. Twelve isolates from cow milk (24%), 11 isolates from buffaloes milk (22%), 6 

isolates from sheep milk (12%), 11 isolates from cow cheese (22%), 10 isolates from buffaloes cheese (20%) and  8 isolates from sheep cheese (12%). In contrast 

PBS enrichment showed better selectivity to reduce bacterial number other than suspected Yersinia enterocolitica isolats.  The results indicate  that there were seven  
isolates from cow milk (14%), 4 isolates from buffaloes milk (8%), 1 isolate from sheep milk (2%) , 8 isolates from cow cheese (22%), 9 isolates from buffaloes 

cheese (20%) and 7 isolate from sheep cheese (16 %). The suspected colonies that grow on selective agar having bull eye appearance were subjected to biochemical 

identification (catalase test, oxidase test, motility test, Kligler Iron Agar test, indole test). The results of milk showed that cows and buffaloes milk contaminated with 

Y. enterocolitica at the percentage of 8% followed by sheep milk at the percentage of 4% . The results of cheese samples showed that cow's and buffaloes cheese 

were contaminated with this bacterium at the percentage of  8% and 6% respectively. Sheep cheese was contaminated with Yersinia enterocolitica at the percentage 
of 4%. The results of total animal samples showed that cow and buffaloes were contaminated with this bacterium at the percentage of  8% and 7% respectively. Sheep 

were contaminated  with Yersinia enterocolitica at the percentage of 4% . The total percentage of isolation of this bacterium from all animals was 6.33%. Fifteen  

isolates from different source in current study were examined for their  susceptibility  to 10 antibiotics. The high susceptibility was found toward streptomycin 
,azithromycin and Gentamycin, 100% for each, followed by Ciprofloxacin and Chloramphenicol, 93.3% for each. The low susceptibility was found toward 

vancomycin (6.66%) followed by Cloxacillin (33.3%). All strains were subjected to PCR analysis using 16S rDNA. The PCR result indicated in all strains with a 

band size 1500 bp.  Three strains of Yersinia enterocolitica above were selected randomly for DNA sequencing which showed a 100% homology with that registered 
in GenBank. The results of Multiple sequence alignment of three strains of present study (DB30, DB34 and DB37) with two sequences of GenBank (JX855135.1 and 

 JX424036.1) showed that there is a one change between the sequences at the locus 764   The  phylogenic neighboring tree of local isolate of Yersinia entercolitica 

with previously registered isolates of Yersinia enterocolitica are closely related to that one of china. The result of polymerase chain reaction (PCR) for virulence 
genes was conducted including invasion  (inv ) gene, Yersinia adhesion A (yadA) and attachment invasion locus (ail) and enterotoxin genes YstA and YstB. All 

Yersinia enterocolitica strains having inv gene at the percentage of  100%. In contrast ail gene was found in one strain only at the percentage 5.2% while yad gene 

appears in 26.3% of the investigated strains. Enterotoxin genes present in strain  at the percentage 21% for YstA and 0% for YstA gene . 

  

 

 


